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Országos jogásznapok 
A XIll. Országos Ifjúsági 

Jogásznapokat idén április 
20—22-én rendezték meg a 
JATE-n, az ország négy jogi 
karának hallgatói részvételé-
vel. A versengő hallgatók 
Budapestről, Miskolcról és 
Pécsről érkeztek, hogy a 
szakmai vetélkedőkön (pol-
gári jogi esetmegoldó ver-
seny, büntetőjogi perbeszéd-
verseny, földjogi jogeset-
megoldó, munkajogi jogeset-
megoldó verseny, ókortörté-
neti, római jogi vetélkedő) 
és a szellemi öttusán, vala-
mint a sportversenyeken 
mérjék össze erejüket. 

Április 22-én, a jogászna-
pok záróünnepségén pénzju-
talmakat adtak át a legjob-
baknak. A polgári jogieset-

megoldó versenyen, megosz-
tott első helyen végzett Imre 
Tamás (Szeged) és Poller 
Csilla (Pécs). A föld jogi jog-
esetmegoldó verseny győzte-
se Fábián Beáta (Budapest) 
lett. A büntetőjogi perbe-
szédverseny ügyészi kategó-
riájában elsőként végzett 
Csák Zsolt (Budapest), a vé-
delem kategóriában szegedi 
hallgató lett a legjobb, Imre 
András, a bírói kategóriában 
Tóth Gabriella (Pécs) nyert. 
A munkajogi jogesetmegoldó 
verseny győztese szintén sze-
gedi diák, Torda Edit, az 
ókortörténeti—római jogi ve-
télkedő győztese Talatovits 
Zoltán (Pécs) lett. A polgári 
eljárásjogi verseny győztese 

pedig a szegedi Sarka Attila 
lett. 

A jogásznapok alkalmából 
került sor a „Győri Nagy 
István Alapítvány" 1987. évi 
pályázatának eredményhir-
detésére is. A három tagú 
kuratórium legjobbnak 
Gombos Katalin: Gondola-
tok az emberi jogok fejlődé-
séről című dolgozatát talál-
ta, és 6000 Ft-tal jutalmazta. 
Második helyen végzett dr. 
Fazekas Sándor, végzett jog-
hallgató (jutalma 3000 Ft). 
Egy koncepciós per anató-
miája című tanulmányával, 
míg Bárdos Ágnes munkája 
(A rablás bűncselekményé-
nek statisztikai vizsgálata) 
harmadik lett (szintén 3000 
Ft volt a díj). 
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Emlékérem-átadás 
Huszonkét esztendeje, áp-

rilis 16-án halt meg a ki-
váló gyógyszerkutató, a 
Kossuth-díjas Jancsó Miklós 
egyetemi tanár, akadémikus. 
Húsz éve minden esztendő-
ben megemlékeznek róla a 
gyógyszertani intézetben — 
volt munkahelyén — elhe-
lyezett emléktáblája megko-
szorúzásával, és a nevét vi-
selő emlékérem átadásával, 
ápr i l i s 19-én, — a Jancsó-
emlékünnepély megnyitója-
ként — a neves kutató ta-
nítványai nevében Szórády 
István főorvos mondott be-
szédet, majd megkoszorúzta 
a gyógyszertani intézet egy-
kori vezetőjének tiszteletére 
emelt emléktáblát. Ezt kö-
vetően a SZOTE oktatási 

épületében Csernay László 
egyetemi tanár, tudományos 
rektorhelyettes ismertette a 
Jancsó Miklós Emlékérem-
mel kitüntetett if j . Hetényi 
Géza professzor tudományos 
életútját. Majd Szilárd János 
egyetemi tanár, a SZOTE 
rektora nyújtotta át — most 
első ízben, külföldön élő, 
magyar származású kutató-
nak — az emlékérmet. Vé-
gezetül i f j . Hetényi Géza, az 
Ottawai Egyetem Élettani 
Intézetének igazgató profesz-
szora tartotta meg előadását, 
melynek témája a vércukor-
szint szabályozása volt. Az 
eseményen részt vett Róbert 
L. Elliot, Kanada budapesti 
rendkívüli és meghatalma-
zott nagykövete. 

A Jancsó Miklós Emlékér-
met azoknak a kutatóknak 
ítélik, akik a gyógyszertan, 
az élettan, kórélettan, vagy 
e tudományágak határterü-
letein kiemelkedő tudomá-
nyos eredményeket értek el. 
Hetényi Géza professzor 
nemzetközileg elismert el-
méleti és kutatói tevékeny-
ségéért, a szénhidrát anyag-
csere-szabályozás, a bioma-
tematikai eljárások kutatása 
kapcsán elért kimagasló 
munkásságáért. Az inzulin 
története című nagy sikerű 
könyv társszerzői munkájá-
ért részesült a Szent-Györ-
gyi Albert Orvostudományi 
Egyetem legmagasabb tudo-
mányos elismerésében. 

K. K. 

Másképpen képzeljük 

Szakszervezett üdülés 
Egyik fontos feladata a 

szocialista szakszervezetek-
nek az üdültetés. A szakszer-
vezett üdülés általában ol-
csóbb. mint ha valaki saját 
maga találja ki, és csinálja 
végig nyaralását. Milyen le-
hetőségek vannak a JATÉ-n, 
hogyan támogatja dolgozói 
pihenését, kikapcsolódását az 
egyetem? — erről érdeklőd-
tünk dr. Patzkó Ágnestől, a 
JATE SZB üdültetési fele-
lősétől. 

— Elég jók az egyetemi 
dolgozók lehetőségei. Bére-
lünk egy üdülőt Boglárlel-
lén, ahol 2 hetes ciklusokban 
350-en nyaralhatnak egy sze-
zonban, ezen kívül folyama-
tosan bérelünk egy hegyvi-
déki üdülőt is — mindig más 
helyen. „Beszállt" az egye-
tem a soproni pedagógus-
szállóba is, ahol évente 12 
darab családos beutalót ka-
punk. Azt hiszem, nyugodtan 
mondhatjuk, az egyetem gá-
lánsán járul hozzá dolgozói 
üdüléséhez. Most például 

vendégszobákat biztosít a 
Móra és a Hermann kollé-
giumokban, amiért mi ka-
punk ingyen szállást 14 vá-
ros 20 diákszállójában. 

— Ügy tudom, külföldi 
csereüdültetéssel is foglal-
koznak. 

— ö t szocialista ország-
beli testvéregyetemünkkel 
állunk üdültetési cserekap-
csolatban. Évente mintegy 
100 dolgozónk utazik el 
Lódzba, Greifswaldba, Meis-
senbe és Plovdivba. Próbál-
koztunk a Szovjetunióba is, 
de 1983-ban, Tbilisziben nem 
voltak túl jó tapasztalataink, 
ezért velük jelenleg nincs 
ilyen kapcsolatunk. Magyar 
részről az érdeklődés egyre 
csökken mert, ugye, mi 
„szabadabban" utazhatunk, 
válthatunk valutát. Partne-
reink azonban szívesen jön-
nek, mert nekik a külföldi 
nyaralás lehetőségei korláto-
zottak,, ráadásul, e forma árai 
is elég kedvezőek. 

— Milyenek ezek az árak? 

— Most némileg emelked-
tek, de még így is elég ala-
csonyak. Az egyetem üdülő-
jében egyetemi dolgozóknak 
150 Ft a napi ellátás, nyugdí-
jasnak, gyeden lévőnek csak 
105 Ft. A külföldi üdülés dí 
ja is csak 190 Ft egy napra 
az egyetem dolgozójának és 
házastársának, 14 év alatti 
gyermekének 120 Ft, vendég-
nek 350 Ft. 

— A JATÉ-nak nyugati 
egyetemekkel is vannak test-
vérkapcsolatai. Ezekkel nem 
terveznek csereüdülési? 

— Nyugaton más típusú 
szakszervezetek működnek, 
nincs például ágazati rend-
szer, nincs meg az egy in-
tézmény — egy szakszerve-
zet alapfelállás sem, és a 
szakszervezet ott nemigen 
foglalkozik üdültetéssel. 
Ezért nehéz volna az együtt-
működés velük. De nehéz 
volna azért is, mert elsősor-
ban az állami vezetés ápolja 
a kapcsolatot. 

— más — 

Küldöttgyűlés a JATÉ-n 
„Nehéz helyzetben" ült 

össze a JATE KlSZ-küldött-
gyűlése április 28-án. Az EB 
beszámolójában is megfogal-
mazódott már ( a hall-
gatók — és a KISZ-vezetők 
is! — a KISZ sikertelensége-
ként élik meg a romló hely-
zetet, s ez méginkább eltá-
volítja őket a szervezettől."), 
hogy a szervezet évek óta 
„bomlik", taglétszáma csök-
ken. (a szervezettség az 
egyetemen jelenleg 23%-os). 

A napirendi pontok tár-
gyalása előtt Bedő Katalin 
egyetemi titkár Arany Ko-
szorús KISZ-jelvényt adott 
á t Török Magdolnának 
(ÁJTK), Imre Andrásnak 
(AJTK), és Tari Imrének 
(TTK). Az Egyetemért em-
lékplakettet idén dr. Szala-
min Editnek, a BTK dékán-
helyettesének ítélték. 

A tavalyi mozgalmi év be-
számolójának vitájában a 
küldöttek árnyalták a szer-
vezet válságképét. Imre 
András úgy vélte, „néhány 
ember elszigetelt próbálko-
zása, hogy mentőcsónakba 
ültessék a többieket". Véle-
ménye szerint, a kiábrán-
dultság fő oka, hogy a 
KISZ-nek nincs döntési jo-
gosultsága. Mások konkrét 
változtatási javaslatokkal 
álltak elő. Matuz Norbert 
(AJTK), indítványozta, hogy 

az alapszervezetek legyenek 
önálló jogi személyek, s tag-
díjjal szabadon gazdálkod-
hassanak. „A KISZ jelenleg 
olyan politikai tömegszerve-
zet, amelynek szervezete 
van, de tömege nincs". — 
vélte. (Politikája sincs. M. 
T.) Javasolta, hogy az appa-
rátust legalább 10%-kal 
csökkentsék. Havra Gábor 
(TTK) szerint, a KISZ-t ki-
zárólag az apparátus tar t ja 
össze, s „ha most nem vá-
lasztanánk EB-t, az egyetemi 
KISZ valószínűleg meg-
szűnne.". 

Szemők Árpád (TTK) ja-
vasolta, hogy vezessék be a 
kétszintű tagságot. Legyenek 
„aktivak" és „pártoló tagok". 
Utóbbiak szintén fizetnék a 
tagdíjat, (ez lenne egyetlen 
komoly kötelezettségük). Jo-
guk lenne tájékoztatást kap-
ni a KISZ munkájáról, részt 
venni az érdekvédelemben, 
kedvezményesen mehetné-
nek az építőtáborokba, kez-
deményezési és szavazati jo-
guk lenne. Aktívák azokból 
lehetnének, akik régóta részt 
vesznek » munkában, 
őke t a közgyűlés ellenőriz-
né. Várnai József a Szerve-
zeti Szabály módosítását tar-
totta indokoltnak. Szerinte a 
„tömegszervezet" önmegha-
tározásból törölni kellene a 
„tömeg" szót 

A JATE párt VB vélemé-
nyét Kiss Barnabás ismertet-
te. A VB is érzékeli a KISZ 
teljes szétzilálódását, s hogy 
a szervezetben szinte semmi-
lyen politizálás nincs. Az 
ideológiai-politikai bizony-
talanság még párttag fiata-
lok körében is általános. A 
VB meg van győződve, hogy 
a KISZ megújulása csak a 
pár t megújulásával követ-
kezhet be. Anderle Adám 
PB-titkár ehhez hozzáfűzte, 
hogy az őszi egyetemi párt-
értekezlet és a KISZ orszá-
gos értekezlete alkalmat 
nyúj t e megújulásra. 

A küldöttgyűlés megvá-
lasztotta az Egyetemi Bizott-
ságot. Tagjai: Németi Zsolt, 
Tenyeri Beáta, Csordás Ist-
ván, Vajda Edit, Pluhár Eri-
ka, Kaczúr Ágnes, Nóvák 
Szabolcs, Csányi Sándor, Ro-
zinka Stefánia. Krémer Sán-
dor. A KISZ megyei bizott-
ságának tagja: Nóvák Sza-
bolcs. A KISZ KB Egyetemi 
és Főiskolai Tanácsának 
tagja: Tari Imre. A Szeged 
városi Egyetemi Főiskolai 
rétegtanács tagjai: Matuz 
Norbert, Szécsi Gábor, Ko-
csis Valéria. KISZ-titkárt 
nem választottak, erre kö-
vetkező lapszámunkban visz-
szatérünk. 

M. T. 

— Milyen 1988 tavaszán a 
politikai hangulat az egye-
temen? 

— Ha a diákparlamente-
ken mérem a hallgatók vi-
szonyulását, akkor azt mon-
dom, összességében igen 
egészséges hangulatuk, em-
beri és politikai tartásuk. 
Ehhez persze hozzátartozik 
egy erőteljes kritikai szel-
lem, a jobbító szándék és a 
közvetlen környezet, az ok-
tatási feltételek javítására 
irányuló törekvés. A kari és 
az egyetemi parlamenti vi-
ták munkacentrikusak, szél-
sőségektől mentesek voltak. 
Az oktatók hangulata ennél 
sokkal rosszabb. A párttago-
ké különösen, mert őket az 
oktatói és diákközvélemény 
folyamatosan a párt felelős-
ségét fölvető kérdésekkel 
„szorongatja". A tagkönyv-
cseréhez kapcsolódó beszél-
getéssorozat közben is esett 
a „politikai barométer". Ez 
romló közhangulatot, a párt-
vezetéssel szembeni bizal-
matlanságot fejez ki, mi-
közben több jele van annak, 
hogy. alapszervezeteink kere-
sik, mit tudnának maguk is 
tenni. A párton belül és 
azon kívül is viták vannak, 
hogy van-e válság. Am az 
egyetemi párttagok többsége 
gazdasági, politikai, társa-
dalmi válságról beszél. Ami 
biztos, hogy létezik: a „szí-
vek válsága", tehát egy pszi-
chikai, érzelmi, pártidenti-
tás-válság, azaz tagságunk-
nak szinte egésze nem ért 
egyet a párt jelenlegi poli-
tikai gyakorlatával. E tény 
fölveti a pártegység kérdé-
sét. A tagkönyvcserével kap-
csolatos beszélgetések egyik 
fő tanulsága, hogy két kér-
désben feltétlenül adott az 
„egység": az egyik a párt 
jelenlegi gyakorlatát érintő 
kritika, mellyel párhuzamo-
san a tennivalókat illetően 
a heterogenitás jellemző; a 
másik, hogy fölerősödött a 
párttagokban a kommunista 
mozgalom hosszú távú esz-
méiért, az MSZMP sorsáért 
való aggodalom, mely köze-
líti egymáshoz és felelősség-
teljessé teszi a tagságot. 
Hozzáteszem, ennek az álla-
potnak egy skrizofrén jel-
legű vonása is van: miköz-
ben nagyon radikálisak va-
gyunk a fölfelé irányuló kri-
tikánkban, környezetünket 
illetően roppantul konzer-
vatívon viselkedünk. 

— Hogyan vélekedik az 
egyetemen belüli politikai 
intézményrendszerről és a 
politikai mozgásokról? Meny-
nyiben kapcsolódnak a re-
formhoz? 

— Milyen egyetemet aka-
runk? címmel a JATE párt-
vb már megfogalmazta vita-
anyagát, mely pontosan ah-
hoz a felismeréshez kötődik, 
hogy a politikai intézmény-
rendszer reformja nem csak 
az egyetem falain kívül kép-, 
zelhetö el. Ezért vetettük 
fel a belső strukturális át-
alakítás szükségességét. Ezen 
túl a meglévő szervezetek-
nek is meg kell újulniuk, át 
kell gondolniuk egymáshoz 
való viszonyukat. A pártélet 
etatizáltságát meg kell szün-
tetni, már csak azért is, 
hogy energia szabaduljon 
fel, hogy visszataláljunk a 
hallgatókhoz, hogy jobban 
odafigyelhessünk a valóban 
politikai kérdésekre, hogy 

Politizálni majdhogynem 
kényszer a mai Magyar-
országon, mert az esemé-
nyek sodrása következtében 
senki nem vonhatja ki ma-
gát az alól, hogy állást fog-
laljon gazdasági, társadalmi, 
politikai kérdésekről. Ilyen 
légkörben kérdeztük dr. An-
derle Ádámot, a JATE párt-
bizottságának titkárát, az 
országos pártértekezlet kül-
döttét. 

tagságunk politikai ideoló-
giai képzettségét ,v(mely az 
elmúlt évtizedekben, megle-
hetősen megkopott) meg-
újíthassuk. A párt és a Hisz 
viszonya, az ifjúság^ szövet-
ség egész tevé^enyáége . át 
kell hogy ájakutjon, miköz-
ben a fiatalá^g, ú j mozgás-
formáinak erős'' kporítanei-
tással jelentkező kibontako-
zását segíteni szükséges. Azt 
a művészetet, amit Lenin 
óta ritkán gyakorolt a kom-
munista mozgalom, azaz 
hogy a tudatosság és a spon-
taneitás harmóniáját és 
konfliktusát fölhasználva 
modernizáljuk az intézmény-
rendszert, és új, áttekinthe-
tő, ellenőrizhető, nyitott-
nyílt struktúrákat hozzunk 
létre, nekünk, itt a mikro-
környezetünkben most újbó£ 
meg kell tanulnunk. A mára 
kialakult helyzet átmeneti: 
egy régi és lefáradt, egyre 
nagyobb energiával, de egy-
re kisebb hatékonysággal 
működtethető struktúrát keíl 
átépítenünk. A szakszervezet 
az utóbbi időben az egyete-
men belül megerősödött: 
nőtt a dolgokba való bele-
szólási igénye, életképes if-
júsági tagozat született. Im-
pulzív és dinamikus mun-
kát végeznek, persze, mely 
azt a veszélyt is magában 
hordozza, hogy a szakszer-
vezet „etatizálódik", azaz 
minden állami mozgással 
együtt akar lépni, minden-
ben „egyeztetést" igényel, 
ami lebéníthat, mert lassú-
vá, kis hatékonyságúvá te-
heti a munkát, és korlátoz-
za az állami vezetők felelős-
ségvállalását. A szakszerve-
zeti munka megélénkülésé-
ben az is benne van, hogy 
a tagok bizalmatlanok az 
egyetem különböző állami 
vezetői szintjeivel szemben. 
Pártszervezetünk a maga 
eszközeível igyekszik az 
egyetemen belüli politikai 
mozgásokat gerjeszteni, 
orientálni és hozzájárulni 
belső intézményrendszerünk 
átalakításához, miközben 
önmagunkat is igyekszünk 
megújítani. Egy példát. Ez 
az 1985-ben létrejött párt-
bizottság — először az egye-
tem történetében — úgy 

próbálta a maga határoza-
tait megalkotni, hogy az 
egész tagságára kiterjedő 
pártvitát kezdeményezett. El-
sőként egy meglehetősen 
provokatív című vitaanyagot 
í r tunk: Merjünk-e akarni? 
címmel. A dokumentumról 
több mint 500 párttag mon-
dott véleményt, melynek ho-
zadékából született meg 
pártbizottságunk cselekvési 
programja. Gondolom, mi is 
olyanok vagyunk, mint aki-
ket kritizálunk: szándékaink 
és szavaink szerint radiká-
lisak, reformpártiak, miköz-
ben mások — főképpen hnll-
gatóink — szemében egyál-
talán nem látszunk ilyen-
nek. Ámbátor ebbe bele-
játszhat az is, mit az egye-
temi diákparlamenten ta-
pasztaltunk: a hallgatók 
szinte semmit nem tudnak 
szándékainkról, törekvé-
seinkről, mely arra mutat, 
hogy pártszervezetünk egy-
fajta zárt egyleti módon, 
szinte illegalitásban dolgo-
zik. Az intézményen belül 
arctalanok vagyunk. 

— Mi a véleménye a fel-
sőoktatás pártirányításáról? 

— Az egyetemek és főis-
kolák nehezen illeszthetők 
be a mai területi elvű párt-
struktúrába, ezért vetettem 
föl egy közelmúltban lezaj-
lott központi párttitkári ak-
tíván, hogy el kellene gon-
dolkodni azon, egy felsőok-
tatási ágazati pártbizottság 
miképpen segíthetné az itt 
folyó munkát. Javaslatomat 
más intézmények képviselői 
is támogatták. Kiindulópon-
tom: ahogy nincs városi 
vagy megyei honvédelem és 
külügy, ugyanúgy nincs me-
gyei, vagy városi felsőokta-
tás sem, hanem nemzeti 
egyetemek vannak, melyek 
éppoly stratégiai szerepet 
töltenek be az ország életé-
ben, mint az előbb említett 
két terület. Egyébként 1985-
ben az ország 6 nagy egye-
temét — köztük a JATE-t — 
arra a kísérletre választot-
ták ki, hogy városi ranggal, 
közvetlenül a megyei párt-
bizottsághoz kapcsolódva 
dolgozzon. Tapasztalatunk 
szerint a forma pozitívuma, 
hogy informáltságunk gyor-
sult. bizonyos (elsősorban a 
belső adminisztrációt érintő) 
kérdésekben önállóbbak vol-
tunk. Negatívum ként említ-
hetem, hogy nálunk megszo-
kott mozgalmi módszerekkel 
csak konfliktusokkal terhe-
sen kapcsolódhattunk a me-
gyei pártapparátus hivatali 
és bürokratikus stílusához, s 
közben meglazultak a város-
hoz fűződő kapcsolataink is. 
A kísérlet megszüntetése 
számunkra váratlanul tör-
tént, de egyetértéssel fogad-
tuk. Amikor az intézmény-
rendszer reformjáról gon-
dolkodom, úgy vélem, együtt-
működésünket a várossal 
meg kell tartani, ugyanak-
kor keresni szükséges a pár-
ton belüli ú j fa j t a kapcsolat-
rendszereket. Ezért most 
mindenképpen az ötleteknek, 
a párton belüli kísérletek-
nek van itt az ideje. Fontos-
nak tartanám, hogy a má-
jusi pártértekezleten a szer-
vezeti szabályzat zártságát 
oldjuk fel, s erre a kísérle-
tezés fogalmának bevezeté-
se megfelelő lehetne. 

(Folytatás a 3. oldalon.) 


